
Protokół Nr XXXV/09
Sesji Rady Miejskiej w Kamiennej Górze

z dnia 29 kwietnia 2009 r.
odbytej w sali witrażowej Urzędu Miasta

w Kamiennej Górze

Godzina rozpoczęcia Sesji 14.00, zakończenia 17.00

Obecnych na Sesji – 20 radnych - lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu.
Nieobecny – radny Daniel Soja.

W Sesji uczestniczył Burmistrz Miasta – Pan Krzysztof Świątek
Obsługa radcowska –  Adwokat Andrzej Łebek

Ad. 1. Otwarcie Sesji

Sesję otworzyła i prowadziła Przewodnicząca Rady Miejskiej Pani Małgorzata Krzyszkowska, 
która powitała Starostę Kamiennogórskiego Pana Leszka Jaśnikowskiego, Przewodniczącego Rady 
Powiatu  Kamiennogórskiego  Pana  Dariusza  Kurowskiego,  Prezesów  firmy  SANIKOM, 
zaproszonych gości, wszystkich obecnych, lokalne media oraz mieszkańców miasta.

Przewodnicząca RM  stwierdziła,  iż w Sesji uczestniczy 20 radnych na 21 ustawowego składu 
Rady, co stanowi quorum, przy którym Rada Miejska może obradować i podejmować decyzje. 

Ad. 2. Wnioski dotyczące zmiany porządku obrad

Przewodnicząca RM przedstawiła proponowany porządek obrad:

1. Otwarcie Sesji.
2. Wnioski dotyczące zmiany porządku obrad.
3. Przyjęcie protokołu z XXXIV Sesji Rady Miejskiej w Kamiennej Górze.

4. Wnioski i zapytania.
5. Rozpatrzenie  sprawozdania  z  wykonania  budżetu  Miasta  Kamienna  Góra  za  rok  2008

i ocena wykonania budżetu.
6. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Kamiennej Góry.
7. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zbycie  nieruchomości  (dz.  nr  817/4,

obr. nr 6).
8. Podjęcie  uchwały w sprawie  wyrażenia  zgody na zbycie  nieruchomości  (dz.  nr  513/13,

obr. nr 6).
9. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zbycie  nieruchomości  (dz.  nr  881,

obr. nr 6).
10. Podjęcie  uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty od jednorazowej 

opłaty  z  tytułu  przekształcenia  prawa  użytkowania  wieczystego  w  prawo  własności 
nieruchomości,  zabudowanych na cele mieszkaniowe lub przeznaczonych pod zabudowę 
mieszkaniową, stanowiących własność Gminy Miejskiej Kamienna Góra, przysługujących 
osobom fizycznym.

11. Podjęcie  uchwały  uchylającej  uchwałę  w  sprawie  realizacji  projektu  inwestycyjnego
pn.  „Kompleksowe  rozwiązanie  problemów  gospodarki  wodno-ściekowej  w  Kamiennej 
Górze”.



12. Sprawy różne.
13. Zamknięcie Sesji.

BM poprosił o wprowadzenie do porządku obrad punktu „Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia  
pomocy finansowej Powiatowi Kamiennogórskiemu na realizację inwestycji związanej z poprawą 
jakości opieki zdrowotnej poprzez budowę bloku operacyjnego w Powiatowym Centrum Zdrowia w  
Kamiennej Górze Sp. z o.o. Szpital Powiatowy”. Dodał, że projekt był omawiany na Komisjach RM 
i jest to nagła sprawa. W wyniku głosowania Rada Miejska jednogłośnie, tj. przy 20 głosach „za” 
wyraziła  zgodę  na  wprowadzenie  punktu  do  porządku  obrad..  Przewodnicząca  RM poprosiła
o umieszczenie w/w projektu w punkcie 7, w związku z czym następne punkty zmienią kolejność
o 1.

Radny  H.  Różański  poprosił  o  wykreślenie  z  porządku  obrad  punktu  „Podjęcie  uchwały 
uchylającej uchwałę w sprawie realizacji projektu inwestycyjnego pn. „Kompleksowe rozwiązanie  
problemów gospodarki wodno-ściekowej w Kamiennej Górze” -  zał. Nr 2 do protokołu. Dodał,
że podczas poniedziałkowego spotkania nie wszystkie wątpliwości radnych zostały rozwiane i stąd 
wniosek.

Radny  Z.  Nagórny powiedział,  ze  nie  rozumie  zachowania  radnych,  gdyż  temat  ten  był 
wałkowany na posiedzeniach Komisji,  a dodatkowo w grudniu RM wycofała się z zaciągnięcia 
pożyczki na realizację w/w celu.

Rany J. Gorczyca zapytał, jakie jest zdanie BM w tym temacie?

BM odpowiedział, że podtrzymuje swoje stanowisko i pozostawia projekt w porządku obrad.

Rada Miejska w wyniku głosowania, przy 10 głosach „za”, 7 „przeciw”, 3 „wstrzymujących się” 
wycofała projekt uchwały z porządku obrad.

Ad. 3.   Przyjęcie protokołu z XXXIV Sesji Rady Miejskiej w Kamiennej Górze  

Przewodnicząca  RM poinformowała,  iż  protokół  Nr  XXXIV/09  z  Sesji  Rady  Miejskiej
w Kamiennej Górze z dnia 25 marca 2009 r. był wyłożony do wglądu w Biurze Rady Miejskiej. 
Dodała, że nie zostały do niego wniesione uwagi ani zastrzeżenia i zapytała, czy w chwili obecnej 
ktoś chciałby takie zgłosić. Uwag ani zastrzeżeń nie zgłoszono.

Ad. 4. Wnioski i zapytania

Radny Henryk Różański:
1. Wniosek  o  naprawę  zniszczonej  nawierzchni  placu  naprzeciwko  cmentarza  przy

ul.  Katowickiej.  Jest  to  teren  miasta,  a  służy  na  co  dzień  jako  parking  dla  osób 
odwiedzających bliskich na cmentarzu oraz jako miejsce handlu w okresie Święta Zmarłych. 
W chwili  obecnej  plac wygląda tragicznie,  co  jest  uciążliwe również dla  mieszkańców 
budynku przy nim.

2. Ponowny  wniosek  o  naprawę  nawierzchni  drogi  przy  zakręcie  z  ul.  Krzeszowskiej  na
ul Wałbrzyską. Na chwilę obecną trzeba położyć mniej więcej 25m2 nowego asfaltu, aby nie 
stanowił zagrożenia.



Radny Józef Gorczyca:
1. Prośba o przeprowadzenie w trybie przyspieszonym rozmów z Prezesem SSEMP mających 

na celu powiększenie terenu strefy.
2. Pytanie,  czy  teren  przy  ul.  Jedwabnej,  Towarowej  i  części  Magazynowej  będzie 

remontowany z dotacji pozabudżetowych, o które ubiegało się miasto? Jeśli natomiast nie, 
to czy w przyszłości ten teren do skrzyżowania przy PKS będzie zrobiony?

3. Pytanie,  czy  powstanie  rondo  na  ul.  Jeleniogórskiej  i  czy  będą  tak  zrobione  chodniki? 
Dodał,  że  posiada  pismo  z  Krajowej  Dyrekcji  Dróg,  w  którym  jest  zapewnienie,
że będzie to uczynione w pierwszej kolejności jak tylko będą dostępne środki.

Radny Zbigniew Nagórny:
1. Pytanie, na jakim etapie jest budowa drogi S3?
2. Prośba  o  uporządkowanie  terenu  przy  boisku  przy  ul.  Bohaterów  Getta

oraz o interwencję w związku z nagminnym spożywaniem w tym miejscu alkoholu.
3. Uwaga, że łatanie dróg w mieście odbywa się bardzo niechlujnie, jedne są robione całkiem 

dobrze, a inne fatalnie.
4. Wniosek o zakończenie remontu odcinka ul. Chopina wraz z chodnikiem.

Radna Zofia Kolat:
1. Wniosek o naprawę chodnika przy Al. Wojska Polskiego na wysokości PZU. Chodnik jest 

bardzo zniszczony i stwarza niebezpieczeństwo.
2. Wniosek  o  załatanie  drogi  na  skrzyżowaniu  ulic  S.  Okrzei,  Katowickiej  i  Al.  Wojska 

Polskiego.

Radna Bogusława Krawiec:
1. Prośba  o  wykonanie  chociaż  najwęższego  chodnika  od  budynku  ul.  Lipowej  5  do

ul. Bohaterów Getta.
2. Pytanie, czy został już zatwierdzony plan remontów budynków na 2009 rok?

Radny Bogdan Wągrowski:
1. Pytanie, na jakim etapie jest oddzielenie wodociągów lubawskich od firmy SANIKOM?
2. Wniosek o usunięcie  zagłębienia  na ul.  Wł.  Broniewskiego przy przejściu dla  pieszych. 

Podczas opadów zbiera się tam woda. Przyczyna leży po stronie umieszczonej wyżej niż 
zagłębienie kratki ściekowej.

Radny Ryszard Ostrowski:
1. Ponowna prośba o utworzenie strefy płatnego parkowania w mieście.
2. Uwaga, że w naszym mieście odstąpiono od sprzątania ulic za pomocą „ręcznych” 

przyrządów.

Ad. 5.   Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu Miasta Kamienna Góra za rok 2008  
i ocena wykonania budżetu

Sprawozdanie z wykonania budżetu Miasta Kamienna Góra za rok 2008 przedstawiła  Skarbnik 
Miasta Pani Iwona Pazgan – zał. Nr 3 do protokołu.

Jako załącznik do sprawozdania został  przedstawiony pokaz slajdów z wykonanych inwestycji, 
który  omawiał  Kierownik  Wydziału  Zamówień  Publicznych,  Inwestycji  i  Funduszy 
Zewnętrznych  Pan  Dariusz  Adamczyk oraz  Kierownik  Wydziału  Promocji  Pan  Tomasz 
Kołodziej.



Uchwałę Składu Orzekającego RIO w sprawie opinii o przedłożonym przez BM Kamienna Góra 
sprawozdaniu z wykonania budżetu miasta za rok 2008 przedstawiła Skarbnik Miasta – zał. nr 4 
do protokołu.

Uchwałę Komisji Rewizyjnej w sprawie wniosku o udzielenie absolutorium BM Kamiennej Góry 
za 2008 rok wraz z opinią przedstawił Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Pan Józef Groma – 
zał. Nr 5 do protokołu.
Przedstawił  również  Uchwałę  Składu  Orzekającego  RIO  w sprawie  opinii  o  wniosku  Komisji 
Rewizyjnej  RM  w  Kamiennej  Górze  w  sprawie  udzielenia  absolutorium Burmistrzowi  Miasta 
Kamienna Góra za 2008 rok – zał. nr 6 do protokołu.

Przewodnicząca  RM  poinformowała,  iż  otwiera  dyskusję  w  sprawie  przedłożonego 
sprawozdania z wykonania budżetu Miasta Kamienna Góra za rok 2008.

Radny  J.  Groma zauważył,  iż  planowanie  budżetu  miasta  to  efekt  pracy  wielu  ludzi  – 
pracowników UM, kierowników jednostek podległych, radnych oraz BM. Budżet, a zwłaszcza jego 
wykonanie to  również efekt  kompromisów, a  w żadnym wypadku nie  decyduje o tym czynnik 
polityczny i  nie  chciałby,  aby kiedykolwiek  się  to  stało.  Z  całą  odpowiedzialnością  stwierdził,
iż  w  budżecie  2008  nie  ma  żadnych  błędów  formalno  –  prawnych  i  podkreślił,  że  on  sam 
pozytywnie go opiniuje i będzie głosował za udzieleniem absolutorium BM.

Radny H. Różański również podkreślił, że nie znajduje podstaw do negatywnej oceny wykonania 
budżetu.

Ad. 6 .   Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta Kamiennej   
Góry.

Przewodnicząca RM odczytała projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi 
Miasta Kamiennej Góry (zał. Nr 7 do protokołu).

Salę obrad opuścił radny W. Słowiński.

W wyniku głosowania, przy 17 głosach „za”, 0 „przeciw” i 2 „wstrzymujących się” Rada Miejska 
podjęła  Uchwałę  Nr  XXXV/234/09 w  sprawie  udzielenia  absolutorium  Burmistrzowi  Miasta 
Kamiennej Góry.

BM podziękował za udzielone absolutorium. Potwierdził, że na wykonanie budżetu składa się praca 
wielu osób – pracowników UM, kierowników jednostek podległych oraz  firm współpracujących
z UM i wykonujących zadania. Dodał, że budżet był trudny, jednakże był on wspólnym dobrem 
wszystkich.

Ad.  7.   Podjęcie  uchwały  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej  Powiatowi 
Kamiennogórskiemu na realizację inwestycji związanej z poprawą jakości opieki zdrowotnej 
poprzez budowę bloku operacyjnego w Powiatowym Centrum Zdrowia w Kamiennej Górze 
Sp. z o.o. Szpital Powiatowy

Projekt uchwały przedstawiła Przewodnicząca RM – zał. Nr 8 do protokołu.

Radny  Z.  Nagórny zapytał,  jak  do  tego  tematu  podchodzą  ościenne  gminy  i  jaki  w  wyniku 



podjęcia uchwały będzie skutek dla przyszłych budżetów?

Radny J. Gorczyca zapytał, czy jeśli w budżecie powiatu znajdą się fundusze na ten cel, to czy 
wówczas środki przez nas przeznaczone będą musiały być przekazane? Zapytał również, czy i jaki 
ewentualnie  będzie  wkład  własny  powiatu  oraz  czy  ościenne  gminy  przekażą  pełne  kwoty
w przeliczeniu na jednego mieszkańca?

Starosta pogratulował BM oraz Skarbnik Miasta uzyskania absolutorium.

Poinformował,  iż celem jego wizyty jest  właśnie przedmiotowa uchwała;  nie często się zdarza,
że jedna jednostka pisze projekt uchwały, który jest przedmiotem obrad wielu gmin. Po spotkaniu
z przedstawicielami ościennych gmin zostało wypracowane stanowisko, że szpital jest wspólnym 
interesem publicznym wszystkich. Z burzliwych dziejów szpitala wiadomo, że parokrotnie miał być 
likwidowany i  to właśnie spowodowało że w 2002 r.,  a ostatecznie w kwietniu 2003 r.  została 
podjęta uchwała Rady Powiatu, która przekształciła Sp. z o.o. w spółkę prawa handlowego. Była to 
jedyna możliwość, aby szpital nadal istniał. W 2003 r. utracił on jakąkolwiek płynność finansową. 
Powiat  ma  obecnie  100%  udziały,  ale  jednocześnie  w  momencie  likwidacji  przejął  wszystkie 
zobowiązania  spółki  –  na  dzień  dzisiejszy  jest  ich  ponad  17  milionów,  stał  się  jej  następcą 
prawnym.  Zawężyło  to  znacznie  wydatki  z  budżetu  powiatu,  gdyż  najważniejszym  stało  się 
spłacenie długów. Obecnie nie ma już kolejki wierzycieli, prawie wszyscy otrzymali zwrot swoich 
należności. Likwidacja spółki została przedłużona do 2009 r.  Obecnie rząd wprowadził program 
„Ratujemy wszystkie  szpitale”,  w którym ujęte  zostały wszystkie  uwagi  i  poprawki  naniesione 
przez  starostów  lub  organy  prowadzące,  które  znacznie  wcześniej  skomercjalizowały  swoje 
jednostki szpitalne. Pierwotna wersja była korzystna tylko dla jednostek, które przekształcą szpitale 
po wejściu w życie ustawy, a obecna jest również korzystna dla tych które już to zrobiły i zakłada 
również  możliwość  sięgnięcia  przez  organ  prowadzący  po  częściowe  oddłużenie  zobowiązań 
publiczno-  prawnych  oraz  zobowiązań  wynikających  z  ustawy  o  restrukturyzacji  i  pomocy 
publicznej  z  2005  r.  Liczymy  na  to,  że  nie  będziemy  musieli  korzystać  z  kolejnej  pożyczki,
czy kredytu.  Aby zabezpieczyć wszystkie wierzytelności  powiat  w 2004 r.  zasięgnął 7 mln.  zł. 
pożyczki.  Obecnie  pokryto  12  mln  700  tys.  zobowiązań.  Niestety  brak  jest  środków  na 
sfinansowanie w całości budowy bloku operacyjnego, która wyniesie 5,7 mln zł. 3,7 mln to dotacja 
unijna, ponad 2 mln. zł. musimy dołożyć. W 2004 r. odnowiliśmy izbę przyjęć za kwotę 850 tys. zł., 
potem oddział wewnętrzny, stworzyliśmy bardzo nowoczesny oddział intensywnej terapii, obecnie 
trwa  kompletny  remont  oddziału  dziecięcego,  zakupiono  narzędzia  diagnostyczne.  Spółka  ma 
obecnie zdolność, aby zaciągnąć kredyt 3,7 mln, a powiat musi zabezpieczyć pozostałą kwotę. Brak 
bloku sprawi nie zakontraktowanie usług na kolejny rok. Ta kadencja pokazała, że powiat i miasto 
mogą ze sobą dobrze współpracować, niestety ma jednak tremę, ponieważ zakup karetki pogotowia 
nie  doszedł  do skutku ze względu na działania  poprzednich władz miasta.  Każda złotówka dla 
powiatu, jako organu prowadzącego jest na wagę złota. Jeśli chodzi o zaangażowanie innych gmin, 
ustaliliśmy, że będzie to działanie solidarne. W tej chwili mamy akces Gminy Marciszów i Gminy 
Kamienna Góra. Robiliśmy projekcję finansową i uznaliśmy, że sprawiedliwie będzie jeśli gminy 
przeznaczą  po 40 zł.  na jednego mieszkańca.  Gmina  Miejska jest  jedynym samorządem, który 
postanowił te plany zrealizować w 100%.
Starosta dodał, że nie zapłacimy zobowiązań publiczno – prawnych w wysokości prawie 4 mln. zł., 
nie musimy również zwracać pożyczki w ramach ustawy o restrukturyzacji i pomocy publicznej
w kwocie ok. 2 mln. zł. oraz będzie umorzenie części zobowiązań publiczno-prawnych, w których 
powiat jako przyszły następca prawny wykazał aktywność i części długu na kwotę ponad 1 mln. zł. 
Będzie  to  w  sumie  kwota  7  mln  zł.,  z  tym,  że  ta  kwota  nie  wpłynie  na  konto  powiatu,
ale jednocześnie z niego nie wypłynie.
Planując tę inwestycję mieliśmy świadomość, że nie jesteśmy tego zadania wykonać z własnych 
środków. Liczyliśmy, że w ramach RPO projekt zostanie zaakceptowany i wygra, ale ta wiadomość 
pojawiła się naprawdę kilkanaście dni temu i stąd tak późne działania. Oczywiście będą skutki dla 



kolejnych  rad,  gdyż  w  roku  bieżącym  są  podejmowane  jedynie  działania  związane
z zaprojektowaniem – ok. 300 tys. zł., obsługa kredytu – ok.160 tys. zł. oraz organizacją przetargu , 
a prace rozpoczną się w roku 2011.

BM dodał, że to będzie rodzić skutki dla kolejnej rady, ale nie wyobraża sobie, że jeżeli działania 
już zostaną podjęte, to że przyszła rada nie będzie ich kontynuowała.

W związku z tym, iż nie było więcej pytań Przewodnicząca RM zarządziła głosowanie, w wyniku 
którego Rada Miejska w Kamiennej Górze jednogłośnie, tj. przy 20 głosach „za” podjęła Uchwałę 
Nr XXXV/235/09 w sprawie  udzielenia  pomocy finansowej  Powiatowi Kamiennogórskiemu na 
realizację  inwestycji  związanej  z  poprawą  jakości  opieki  zdrowotnej  poprzez  budowę  bloku 
operacyjnego w Powiatowym Centrum Zdrowia w Kamiennej Górze Sp. z o.o. Szpital Powiatowy.

Przewodnicząca RM ogłosiła 10-min. przerwę.

Po przerwie na salę obrad nie powróciła radna C. Róg, radny W. Słowiński oraz M. Białecki.

Ad. 8.    Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości (dz. nr 817/4,  
obr. nr 6)

Projekt uchwały przedstawiła Kierownik Wydziału Architektury i Gospodarki Nieruchomościami 
Pani Elżbieta Oleksiak – zał. Nr 9 do protokołu.

Nikt z radnych nie wniósł  zapytań ani uwag do przedstawionego projektu uchwały,  w związku
z czym Przewodnicząca RM zarządziła głosowanie.

Przewodnicząca RM stwierdziła,  iż  w wyniku  głosowania  Rada  Miejska  w Kamiennej  Górze 
jednogłośnie, tj. przy 17 głosach „za” podjęła Uchwałę Nr XXXV/236/09  w sprawie wyrażenia 
zgody na zbycie nieruchomości.

Na salę obrad powrócił radny M. Białecki.

Ad. 9.   Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości (dz. nr 513/13,  
obr. nr 6)

Projekt uchwały przedstawiła Kierownik Wydziału Architektury i Gospodarki Nieruchomościami 
Pani Elżbieta Oleksiak – zał. Nr 10 do protokołu.

Nikt z radnych nie wniósł  zapytań ani uwag do przedstawionego projektu uchwały,  w związku
z czym Przewodnicząca RM zarządziła głosowanie.

Przewodnicząca RM stwierdziła,  iż  w wyniku  głosowania  Rada  Miejska  w Kamiennej  Górze 
jednogłośnie, tj. przy 18 głosach „za” podjęła Uchwałę Nr XXXV/237/09  w sprawie wyrażenia 
zgody na zbycie nieruchomości.



Ad. 10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości (dz. nr 881,
obr. nr 6)

Projekt uchwały przedstawiła Kierownik Wydziału Architektury i Gospodarki Nieruchomościami 
Pani Elżbieta Oleksiak – zał. Nr 11 do protokołu.

Nikt z radnych nie wniósł  zapytań ani uwag do przedstawionego projektu uchwały,  w związku
z czym Przewodnicząca RM zarządziła głosowanie.

Przewodnicząca RM stwierdziła,  iż  w wyniku  głosowania  Rada  Miejska  w Kamiennej  Górze 
jednogłośnie, tj. przy 18 głosach „za” podjęła Uchwałę Nr XXXV/238/09  w sprawie wyrażenia 
zgody na zbycie nieruchomości.

Ad.  11.  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  udzielenie  bonifikaty  od 
jednorazowej  opłaty  z  tytułu  przekształcenia  prawa  użytkowania  wieczystego  w  prawo 
własności  nieruchomości,  zabudowanych  na  cele  mieszkaniowe  lub  przeznaczonych  pod 
zabudowę  mieszkaniową,  stanowiących  własność  Gminy  Miejskiej  Kamienna  Góra, 
przysługujących osobom fizycznym

Projekt uchwały przedstawiła Kierownik Wydziału Architektury i Gospodarki Nieruchomościami 
Pani Elżbieta Oleksiak – zał. Nr 12 do protokołu.

Nikt z radnych nie wniósł  zapytań ani uwag do przedstawionego projektu uchwały,  w związku
z czym Przewodnicząca RM zarządziła głosowanie.

Przewodnicząca RM stwierdziła,  iż  w wyniku  głosowania  Rada  Miejska  w Kamiennej  Górze 
jednogłośnie, tj. przy 18 głosach „za” podjęła Uchwałę Nr XXXV/239/09  w sprawie wyrażenia 
zgody na udzielenie bonifikaty od jednorazowej opłaty z tytułu przekształcenia prawa użytkowania 
wieczystego  w  prawo  własności  nieruchomości,  zabudowanych  na  cele  mieszkaniowe  lub 
przeznaczonych pod zabudowę mieszkaniową, stanowiących własność Gminy Miejskiej Kamienna 
Góra, przysługujących osobom fizycznym.

Ad. 12. Sprawy różne

Głos zabrał  Pan Andrzej Krzyśków z firmy PROGEO z Wrocławia, która to jest projektantami 
zadania p.n. „Modernizacja i rozbudowa składowiska odpadów w Lubawce”.

Poinformował, iż obecnie na terenie Dolnego Śląska jest 150 składowisk odpadów, a do końca roku 
ma  zostać  zamkniętych  100.  Najbliżej  nas  pozostaną  składowiska  w  Lubawce,  Jaworze
i  Wałbrzychu.  Od  1.01.2013  r.  wprowadzony  zostanie  zakaz  deponowania  odpadów
o podwyższonej frakcji kalorycznej (ma ją odpad komunalny). Są również wyznaczone terminy 
(lata 2010, 2013 i 2020) na ograniczanie odpadów biodegradowalnych. 50 % odpadów, które można 
wydzielić  z  odpadów  komunalnych  w  2020  r.  ma  być  poddana  selektywnej  zbiórce.  Musimy 
kontrolować nasz strumień odpadów i trzeba doprowadzić do tego, aby odpadami zarządzała gmina. 
Wówczas,  powinna  ona  współfinansować  gospodarkę  odpadami  proporcjonalnie  do  liczby 
mieszkańców, a cena powinna być jednakowa dla wszystkich, niezależnie od miejsca położenia.
Przygotowany jest projekt aktualizacji wojewódzkiego planu gospodarki odpadami, który zakłada 
podział  na regiony: środkowosudecki połączony będzie z Wałbrzychem, Bolkowem i Kamienną 
Górą oraz po staraniach Prezesa firmy SANIKOM dołączą powiaty złotoryjski i jaworski.



Przybliżył  również  funkcjonowanie  zakładu  w  Lubawce,  a  mianowicie  odpady  przez  stację 
przeładunkową lub bezpośrednio trafiają do zakładu, który ma część mechaniczną, rozsortowania, 
biologiczną, część tworzenia paliwa alternatywnego, składowisko oraz przeróbkę takich elementów 
jak  np.  odpady  wielkogabarytowe.  Celem  w  naszym  regionie  jest  budowa  zakładu 
zagospodarowania odpadów i stacji przeładunkowych oraz inwestycji lokalnych w postaci punktów 
dobrowolnych do gromadzenia odpadów i rekultywacji składowisk, a także optymalizacja systemu 
selektywnego  zbierania  odpadów,  podnoszenie  świadomości  społecznej  i  pozyskanie  środków 
finansowych.  Dla  tego  celu  technologie  muszą  być  nowoczesne,  ale  jednocześnie  sprawdzone. 
Dwie  najważniejsze  rzeczy  w  zakładzie  to:  przetwarzanie  paliwa  alternatywnego  i  odpady 
biodegradowalne.
Obecnie opracowana jest  wstępna koncepcja systemu gospodarki odpadami dla 8 gmin,  projekt 
budowlany  wykonawczy  i  decyzję  środowiskową  dla  zakładu  zagospodarowania  odpadów
w  Lubawce.  Dzięki  staraniom  firmy  SANIKOM  uzyskano  pomoc  finansową  na  budowę 
kompostowni  oraz  kwatery  odpadów.  15  kwietnia  br.  został  złożony  wniosek  do  programu 
operacyjnego „innowacyjna gospodarka”, a we wrześniu ogłoszony zostanie nabór do RPO.
Gdyby Gmina chciała działać sama koszt całej inwestycji to ok. 7 mln zł. Mieszkaniec musiałby 
wówczas zapłacić 460 zł. za tonę odpadów, ale w 2012 r. i tak zakład trzeba by było zamknąć, gdyż 
nie spełniałby wymagań frakcji termicznych i biodegradowalnych. W przypadku budowy sortowni, 
byłby to natomiast koszt 26 mln zł.i 490 zł. za tonę odpadów.
Alternatywy niestety nie ma, natomiast przy obecnym projekcie mieszkaniec zapłaci w granicach 
ok. 8 zł. za miesiąc.
Nie  przewiduje  się  aby  zbiórka  odpadów  opakowaniowych  była  finansowana  w  systemie 
regionalnym.

Radny J. Bruździak zauważył, iż z wypowiedzi wynika, że „duży może więcej”, że duży zakład 
bardziej  się  opłaca.  Poprosił,  aby  udowodnić,  że  lepiej  będzie  nam  wybudować  zakład,  niż 
przyłączyć się do dużego, już istniejącego.

Pan A. Krzyśków odpowiedział, że przede wszystkim trzeba zobaczyć z kim mamy możliwość 
współpracowania w okolicy, i tak: Wałbrzych nie jest zainteresowany współpracą, Związek Gmin 
Karkonoskich – ich pojemność się wyczerpała, nie mogą przyjąć więcej odpadów, Legnica z kolei 
działa na zasadzie monopolisty. Póki co nie ma zatem z kim rozmawiać w tym temacie, ale trzeba 
sobie zdać też sprawę, że na odpadach niekoniecznie się traci, gdyż selektywną zbiórkę i tak trzeba 
zrobić,  punkty dobrowolnego gromadzenia odpadów i tak muszą być.  Kierunki są obiecujące –
są  odnawialne  źródła  energii,  produkcja  energii  z  odpadów.  Obecną  technologią  w  Lubawce 
umożliwiamy m.in. inne elementy rozbudowy sieci. Nie ma co zatem pozbywać się najlepszego 
elementu.

Radny J. Bruździak podsumował, iż moce przerobowe okolicznych zakładów nie pozwalają na to, 
żeby strumień ściągnąć do siebie,  natomiast  my budując zakład te  moce przerobowe będziemy 
posiadać, co potwierdził projektant.

Wiceprzewodniczący RM A. Mankiewicz zapytał,  czy są znane konkurencyjne inne okoliczne 
projekty dotyczące gospodarki odpadami?

Pan  A.  Krzyśków odpowiedział,  że  jest  program  operacyjny  „infrastruktura  i  środowisko”
i  w  następnym miesiącu  złożony zostanie  projekt  „Ślęza  '  Oława”  dla  200  tys.  mieszkańców, 
składany przez kilkanaście gmin. Międzygminny Związek Celowy w Kłodzku (18 gmin) – idea 
upadła. Dodatkowo obszar Legnicki, RPGK ogłosił przetarg na studium wykonalności, będzie się 
starał  pozyskać  środki  finansowe.  Jeśli  chodzi  o  projekt  budowlany,  wykonawczy  i  decyzję 
środowiskową budowy nowoczesnego zakładu, to na dzień dzisiejszy na Dolnym Śląsku nasz jest 
jedyny.



Wiceprzewodniczący  RM  A.  Mankiewicz poprosił  o  wyjaśnienie  tezy  „cena  jedna  dla 
wszystkich”.

Pan A. Krzyśków odpowiedział, iż operatorzy lokalni lub regionalni działający na terenie gminy 
będą mieli jednakową ceną, aby nie faworyzować np. Lubawki, bo ma bliżej, a narzucić ogromne 
ceny  na  mieszkańców  np.  Bolkowa.  Jednakowa  cena  będzie  za  wprowadzenie  odpadów  do 
systemu, czyli  tutaj  gdzie zaczyna się operator regionalny.  Nie ma natomiast ingerencji  w cenę 
operatora lokalnego.

Wiceprzewodniczący  A.  Mankiewicz zauważył,  że  nie  można  zatem  wykluczyć  innych 
operatorów działających na rynku, a nawet nie korzystających z tego rozwiązania, do którego my 
byśmy chcieli przystąpić.

Pan  A.  Krzyśków odpowiedział,  iż  wykluczył  to  Wojewódzki  Plan  Gospodarki  Odpadami. 
Wojewódzki  Sąd  Administracyjny  w  Szczecinie  potwierdził,  że  gmina  ma  prawo  wskazać 
lokalizację odpadów do wywiezienia. Jeśli zatem BM wskaże zakład zagospodarowania odpadów 
w Lubawce jako jedyny sposób pozbywania się odpadów, to będzie to zgodne z przepisami prawa. 
Ma to umocnić wojewódzki plan, który tworzy te regiony i poza nimi nie będzie można wywozić 
odpadów.

Wiceprzewodniczący A. Mankiewicz zapytał, czy Czesi są zainteresowani gromadzeniem naszym 
odpadów? i czy to jest uregulowane również jakimś przepisami?

Pan A. Krzyśków odpowiedział, że przewożenie odpadów komunalnych mieszanych jest bardzo 
utrudnione ze względu na przepisy unijne. Dodał, że jest bardzo dobra współpraca z gminą Zaclerz 
i  SANIKOM  będzie  obsługiwał  to  miasto  na  selektywną  zbiórkę  bioodpadów.  My  budujemy 
kompostownię, w ramach tego projektu zostanie zakupionych również kilka pojemników.

Wiceprzewodniczący  RM A.  Mankiewicz poprosił  o  przedstawienie  szczegółów finansowych
i zapytał, ile to przedsięwzięcie będzie kosztowało gminę?

Pan  A.  Krzyśków odpowiedział,  iż  montaż  finansowy  będzie  w  momencie  zatwierdzenia 
Wojewódzkiego  Planu  Gospodarki  Odpadami  i  przyłączenia  powiatów  jaworskiego
i złotoryjskiego. Z informacji wynikało, iż ma się to odbyć w kwietniu br. Wspomniane 8 zł. było 
wyliczone w roku ubiegłym roku dla 12 gmin.

Wiceprzewodniczący A. Mankiewicz zapytał, do kiedy powinny być podjęte wszystkie uchwały 
rad i zamknięty montaż finansowy?

Pan A. Krzyśków odpowiedział, że dostaliśmy dofinansowania z EWT na realizację kompostowni, 
dofinansowanie  i  pożyczkę  z  WFOŚiGW i  staramy się  o  pieniądze  z  programu  „innowacyjna 
gospodarka”. O resztę pieniędzy będziemy się starali  jak ruszy RPO. Wszystko będzie zależało
od tego, ile uda nam się pozyskać środków pomocowych i to będzie również ostateczne hasło do 
tego ile będzie musiała zapłacić gmina.

Radny B. Wągrowski zapytał, jak będzie rozliczana gmina, która po wybudowaniu zakładu będzie 
chciała do niego przyłączyć się?

Pan A. Krzyśków odpowiedział, że są to indywidualne rozmowy z każdą z gmin. Zazwyczaj są 
ceny rabatowe dla tych gmin, które współtworzyły projekt.



Przewodnicząca RM podziękowała  za zakup zamiatarki,  dzięki  której  widać  efekty na  terenie 
miasta.

BM odpowiedział na wnioski i zapytania radnych, tj.:

Radnemu H. Różańskiemu:
1. Zgadza  się,  że  teren  wygląda  fatalnie.  Jest  to  również  znak,  że  wiele  jest  jeszcze  do 

zrobienia.  W chwili  obecnej  nie  można  jednoznacznie  powiedzieć,  kiedy  plac  zostanie 
wyremontowany.

2. Temat dla Starostwa Powiatowego.

Radnemu J. Gorczycy:
1. jest to możliwe, jesteśmy otwarci na rozmowy. Obecnie strefa próbuje pozyskać teren po 

byłym Kamodexie.  W najbliższym czasie  odbędzie  się  również  Walne  Zgromadzenie  w 
strefie i temat zostanie poruszony.

2. Składaliśmy wniosek do RPO, niestety dotacji nie udało się pozyskać. Niemniej, będziemy 
starali się wyremontować te drogi.

3. Temat  jest  aktualny,  jesteśmy  w  stałym  kontakcie  z  Inspekcją  Dróg  Krajowych  i 
Wojewódzkich,  jest  już projekt ronda. W niedługim czasie powinniśmy zacząć mówić o 
konkretach.

Radnemu Z. Nagórnemu:
1. Wczoraj Z-ca BM był na spotkaniu w Kłodzku, w którym uczestniczył również Hetman 

Hradec Kralove. Strona czeska jest zainteresowana przystąpieniem do prac. 15 maja br. ma 
odbyć się również spotkanie w Starostwie poświęcone m.in. temu tematowi.

2. Temat zapisany.
3. Również nie  jest  zadowolony do końca  z  firmy,  która wygrała  przetarg;  obecnie  trwają 

rozważania nad możliwością zmian warunków umowy lub nawet nad jej rozwiązaniem.
4. We wcześniejszych ustaleniach nic się nie zmieniło, działania w celu zakończenia remontu 

są podejmowane.

Radnej Z. Kolat:
1. Temat dla Starostwa Powiatowego.
2. Temat dla Starostwa Powiatowego.

Radnej B. Krawiec:
1. Temat zapisany.
2. W chwili obecnej kończą się zebrania wspólnot mieszkaniowych; ok. 10 mają br. odbędzie 

się spotkanie z pracownikami Sp. Mieszkaniowej i taki plan zostanie stworzony.

Radnemu B. Wągrowskiemu:
1. Kiedy zaczynał pracę również dowiedział się o planach odłączenia wodociągów od firmy 

SANIKOM. BM Lubawki zaprzeczył jednak istnieniu takiej umowy i na chwilę obecną nie 
wie jak sytuacja wygląda.

2. Będzie to wykonane w ramach gwarancji.

Radny Ryszard Ostrowski:
1. My ze swojej strony czynimy działania w tym temacie, czekamy na ostateczne stanowisko 

Starostwa Powiatowego.
2. W tym temacie pojawiają się różnice zdań nawet między samymi radnymi. Jeśli chodzi o 

sprzątanie w mieście oraz jego sposób to zawsze znajdą się osoby z tego bardziej lub mniej 
zadowolone.  Jedyną receptą  jest  gruntowna modernizacja  dróg,  jednakże  na  to  potrzeba 



czasu i funduszy, do chwili obecnej zrobiono 11 ulic, reszta jest łatana.

Prezes firmy SANIKOM  Pan Andrzej Wojdyła podkreślił, iż firma PROGEO była wykonawcą 
projektu  budowlanego,  w  wyniku  którego  uzyskaliśmy pozwolenie  na  budowę,  natomiast  cały 
proces  systemu  finansowania  realizowany  był  przez  spółkę  i  jej  służby.  Ze  względu  na  to,
iż  programy operacyjne,  które  finansują  bądź  współfinansują  ochronę  środowiska w dziedzinie 
gospodarki  odpadami  do  chwili  obecnej  w Polsce  nie  działają  (m.in.rpo),  Doszliśmy zatem do 
wniosku, aby nie czekać, gdyż składowisko w Lubawce kończy swój byt 31 grudnia br. Mamy 
obecnie  promesę,  dostaniemy  40%  dofinansowanie,  czyli  ok.  1,6  tys.  zł.  Na  Zgromadzeniu 
Wspólników  ustaliliśmy,  że  brakująca  kwota,  będzie  dopłatą  gmin  w  zależności  od  ilości 
mieszkańców. I te 8 gmin w taki sposób ma dokapitalizować spółkę na zamknięcie tej części, która 
nazywa się kompostownia. W międzyczasie napisaliśmy wniosek do WFOŚiGW, w wyniku którego 
otrzymamy 3 mln. zł.  na budowę. Kredyt będziemy spłacać przez 10 lat.  15 kwietnia br. został 
złożony wniosek do programu „innowacyjna gospodarka”. W maju chcemy ogłaszać przetargi na 
realizację dwóch etapów, aby do końca roku zabezpieczyć postępowania z odpadami.

Radny B. Wągrowski –zapytał, czy są prowadzone rozmowy w sprawie odpadów z wodociągów?

Prezes  A.  Wojdyła odpowiedział,  iż  nowa  technologia  pozwoli  rozwiązać  przynajmniej  część 
problemów z odpadami.

Ad. 13. Zamknięcie Sesji

Po wyczerpaniu  porządku obrad  Przewodnicząca  Rady zamknęła  XXXV Sesję  Rady Miejskiej
w Kamiennej Górze w dniu 29 kwietnia 2009 r.

Protokołowała:
Katarzyna Poręba-Plasło Przewodnicząca Rady
         /-/ Małgorzata Krzyszkowska


